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استخدام در سن ۱۸ سالگی؟! 

بهانه ای بهتر برای افزایش سن بازنشستگی پیدا کنید!

سیاسی

بسطامی عضو کمیسیون اجتماعی مجلس:

چاره اندیشی صورت نگیرد اجاره نشین های 
شهرهای بزرگ، حاشیه نشین و کپرنشین خواهند شد

سرویس سیاسی-  علی اکبر بسطامی نماینده 
مردم ایلام و عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجه 
۱۴۰۲ درخصــوص مشــکلات حوزه مســکن و 
اینکه علیرغم سپری شدن ۱۸ ماه از تصویب قانون 
جهش تولید و تامین مســکن هنــوز اقدام اجرایی 
ملموسی نسبت به تراز ۴ میلیونی مسکن وعده داده 
شــده مشاهده نمی شــود، گفت: یکی از مهمترین 
مشــکلاتی که ما در کشــور داریم موضوع مسکن 
اســت، امروز هزینه مســکن بیش از ۷۰ درصد از 
سبد هزینه ای خانوارها را به خود اختصاص می دهد 
و علیرغم تاکیداتی که ما در دوره گذشــته و دوره 
کنونی مجلس داشتیم، اقدام مناسبی صورت نگرفته 

است.
وی ادامــه داد: بارهــا عــرض کردیم که اگر 
در زمــان لازم و تــا وقتی که فرصت هســت یک 
چاره اندیشی اساســی برای مسکن جوانان نداشته 
باشــیم، آن هایی که الان در شهرهای بزرگ و مراکز 
استان ها اجاره نشین هستند بعد از یک دوره زمانی به 
حاشیه  شهر ها خواهند رفت و آنجا مستقر می شوند 
و اگر این عمل انجام نشــود قطعــا در بیابان های 

اطراف شهرها کپرنشین خواهند شد.
عضو کمیسیون اجتماعی مجلس تصریح کرد: 
متاســفانه بی تدبیری دولت ها یکی پس از دیگری 
منجر به این شــد که امروز مشــکل مسکن یکی از 
مهمترین مشکلات برای خانوارها مخصوصا اقشار 
آســیب پذیر جامعه باشــد و جوانانی که در شرف 
ازدواج هســتند یا این مساله مانع از تشکیل زندگی 
آن ها شــده یا زندگی را آغاز کردند اما در این زمینه 

با مشکل مواجه هستند.
وی افزود: علیرغم تاکیداتی که مجلس داشت 
به دولت و تعهداتی که دولت در قالب بودجه ۱۴۰۱ 
داشــت و ما قبل آن هم از تعهدات دولت ها وجود 
داشــت، به این مهم توجه نشــد. بــه نظرم یکی از 
مهمتریــن کارهایی که ما باید دنبال کنیم در بودجه 

۱۴۰۲ بحث رفع مشکل مسکن است.
بســطامی با اشــاره به گزارش عملکردهای 
دولــت، گفت: حــالا دولت یــک گزارش هایی 
می آورد که این گزارش ها، گزارش های دهن پرکن 

بدون نتیجه ای اســت امــا مطالبه اصلی ما به عنوان 
نمایندگان مجلــس مخصوصا برای جوانانی که به 
تازگی ازدواج کرده اند کمک به حل معضل مسکن 
است. ما الان قوانین متعددی داریم که به شکل های 
مختلف به مساله مسکن مرتبط هستند مانند قانون 
جوانــی جمعیت و یا قوانیــن دیگر در واقع عموم 
مواردی که بررســی می کنیم در حوزه آسیب های 
اجتماعی یک ارتباطی به مساله مسکن خانوار دارند 

اما دولت ها به این مهم کم توجهی می کنند.
نماینده مردم ایــلام در مجلس همچنین بیان 
کرد: خب چند ماهی از شروع به کار وزیر محترم راه 
و شهرســازی جدید سپری شده است و امیدواریم 
که با توجه بــه فعالیت های خوبی که در این مدت 
انجام گرفته این کار با ســرعت بیشتری جلو برود 

و به نتیجه برسد.
وی خاطرنشــان کرد: البتــه در زمان مرحوم 
آقای قاســمی هم تلاش های خوبی صورت گرفته 

بود و در بحث »آورده خانوار« ایشــان پذیرفته بود 
که بخشــی از آورده مورد نیاز بــرای خانواده های 
محروم و تحت پوشش نهادهای حمایتی را دولت 
برعهده بگیرد که اینگونه بتوانند این دغدغه را برای 
خانواده های محــروم و همینطور جوانان عزیز که 
در گام های ابتدایی تشــکیل هستند، این مشکل و 

نگرانی را برطرف کند.
بســطامی بــا تاکید بر لزوم صــورت گرفتن 
اقدامات اجرایی متناسب با نیاز کشور اظهار داشت: 
در ســطح کشور کارهای خوبی در مسیر واگذاری 
زمین آغاز شــده اســت، منتها این ها همه هنوز در 
قالب یک کار عملیاتی اجرایی و منســجم نیست. 
امیدوارم از هم افزایــی دولت و مجلس برای رفع 
این مشــکل مهم که الان مبتلا به همه اقشار جامعه 
است ان شاءالله تدبیر، چاره اندشی و اقدام اجرایی 
لازم صورت گیرد که بتواند این مشکل را در سطح 

کشور حل کند.

سرویس سیاسی-افزایشِ سن بازنشستگی با 
هدفِ بهره وریِ بیشترِ نیروی کار و به بهانه ی افزایشِ 
ســن امید به زندگی، راه حلِ انتخابیِ تصمیم گیران 
بــرای حل بحران صندوق های اجتماعی اســت؛ 
راه حلی که البته می توانســت از مسیری غیر از این 
پیگیری شود و اتفاقا نتیجه ای اساسی تر و پایدارتر 

برجا بگذارد.
میثم لطفی، رئیس ســازمان اداری استخدامی 
کشــور، در تازه ترین مصاحبه ی خود افزایش سن 
بازنشستگی را جزو برنامه های مشترک سازمان امور 
اســتخدامی و وزارت کار دانسته و گفته: »امید به 
زندگی در ابتدای انقلاب زیر ۶۰ ســال بود و امروز 
به بالای ۷۰ سال رسیده و در مقابل سن بازنشستگی 
کاهش یافته اســت؛ مثلا اگر کسی ۱۸ سالگی در 
دانشگاه فرهنگیان استخدام شود، در سن ۴۳ – ۴۵ 
سالگی بازنشست می شود در حالیکه طبق منحنی 
خدمتی که در سازمان بهره وری محاسبه شده، اوج 
تجربه و انگیزه در ســن ۴۵ سالگی است اما افراد 
قبل از این ســن بازنشست می شوند«. لطفی گفته: 
»ما با همکاری وزارت کار مسئول انجام اصلاحاتِ 
پارامتریک هستیم تا بخشی از مشکلات حل شود«. 
افزایش ســن بازنشستگی به بهانه ی افزایش 
سن امید به زندگی  عدم تناسب بین درآمد و هزینه 
مهم ترین مشکلِ صندوق های بازنشستگی است و 
از بین صندوق ها، صندوق سازمان تأمین اجتماعی 
با حدود ۴۵ میلیون بیمه شده و مستمری بگیر یکی 
از بزرگترین و مهم ترین صندوق های بیمه اجتماعی 
است؛ به گفته ی کارشناسان  عدم تعادل بین ورودی 
و خروجیِ این صندوق به قدری زیاد شده که اگر به 
دادِ آن نرسند چیزی طول نخواهد کشید که دیگر این 
صندوق حتی توانِ پرداختِ مستمریِ بازنشستگان 

خود را هم نخواهد داشت. 
در چنین شرایطی اســت که عده ای برای به 
تأخیر انداختنِ بحران و کسریِ ناتوان کننده ی این 
صندوق، بحثِ اصلاحاتِ پارامتریک و مؤلفه هایی 
چون افزایش ســن بازنشســتگی، تغییر در شیوه 
شــاخص بندی مزایــا و تغییر مبنای محاســبه ی 

مستمری را مطرح می کنند. 
با این اوصاف، افزایشِ ســن بازنشســتگی 
با هدفِ بهره وریِ بیشــترِ نیــروی کار و به بهانه ی 
افزایشِ سن امید به زندگی، در واقع راه حلِ انتخابیِ 
دولــت برای حل بحــران صندوق های اجتماعی 
اســت؛ راه حلی که البته می توانست از مسیری غیر 
از این پیگیری شــود و اتفاقا نتیجه ای اساسی تر و 
پایدارتر برجا بگذارد؛ مســیری که در آن دولت با 
اجرایِ مســئولیتهای خود و پرداختِ تعهداتش، 
بخش قابلِ توجهی از مشــکل را حل کند بی آنکه 

نیازی به پایمال کردنِ حقوق کارگران باشد. 
کاســتن از حقوق کارگران برای حل بحرانِ 

صندوق، راه حلی اســت که در دولتهای پیشــین 
نیز بارها مطرح شــده و به دلیلِ مقاومتهای بسیار 
بی سرانجام مانده اســت؛ اینبار اما به نظر می رسد 
عزمی جدی برای انجام آن در کار اســت. ســال 
گذشته دولت در لایحه ی بودجه، موضوع افزایش 
ســن بازنشســتگی را مطرح اما بــا مخالفتهای و 
واکنش های بسیار، موضوع با حذفِ این بند از لایحه 
در مجلس فیصله پیدا کرد. امســال نیز همزمان با 
مطرح شدنِ بحثِ برنامه ی توسعه ی هفتم، موضوع 
افزایشِ تدریجیِ سن بازنشستگی جدی تر به گوش 
می رسد. اما آیا دولت می تواند بدونِ رضایتِ گروه 
کارگری در موردِ اصلاحاتِ پارامتریک و مسئله ی 
مهمی چون افزایش ســن بازنشســتگی تصمیم 
بگیرد؟ ســپردنِ چنین مسئولیتی به سازمان اداری 
استخدامی کشور و وزارت کار و آوردنِ آن در برنامه 

پنجساله ی توسعه قانونی است؟ 
نماینــدگان کارگری با افزایش ســن 

بازنشستگی مخالفند
ناصر چمنی )فعال کارگری( در پاسخ به این 
ســوال می گوید: وقتی قرار است تصمیمی برای 
کارگران گرفته شــود باید نمایندگان کارگری در 
فرآیندِ آن تصمیم گیری حضور داشته باشند. اینکه 
تصمیم گیــری در خصوص ایــن موضوع مهم به 
وزارت کار و سازمان اداری استخدامی محول شود 
یعنی دولت از قبل تصمیم خود را در این خصوص 
گرفته و فقط می خواهد به شــکل صوری کار را به 

وزارت کار محول کند. 
چمنی با تأکیــد بر اینکه نمایندگان کارگری 
با افزایش سن بازنشستگی مخالف هستند، گفت: 
ما نمی دانیم با چه اســتدلالی از افزایش سن امید به 
زندگی صحبت می شــود. شاخص های متفاوتی 
برای سنجش سن امید به زندگی بررسی می شود؛ 
به طور مثال یکی از شاخص ها کاهش مرگ و میر 
کودکان است، پس نمی توان افزایش میانگین سن 
امید به زندگی را با افزایش متوســط سن کهنسالی 
یکی دانست. ضمن اینکه با توجه به افزایش فشار 
زندگی و شــرایط اقتصادی سخت، امید به زندگی 
یقینا پایین آمده است. باید آمار دقیق بگیریم و ببینیم 
ســن ســکته های قلبی و مغزی چقدر پایین آمده 

است؟ 
این فعــال کارگــری گفت: افزایش ســن 
بازنشســتگی ضربه ی بزرگی به اشتغال می زند، ما 
همین الان هم مشکل اشتغال داریم و اگر قرار باشد 
چند سال هم به سن بازنشستگی اضافه شود، تعداد 
افراد بیکار بیشتر می شوند، پس باید موضوع را همه 

جانبه دید و آمار دقیق داد. 
استخدام در سن ۱۸ سالگی؟! 

چمنی با اشــاره به صحبتهای رئیس سازمان 
اداری و اســتخدامی کشور در خصوص استخدام 

در سن ۱۸ سالگی و بازنشستگی در سن ۴۳ سالگی 
گفت: این فرافکنی ها برای به کرسی نشاندنِ برخی 
تصمیمات اســت. چند درصد از افراد در سن ۱۸ 
سالگی سرکار می روند؟ اصلا مگر امکان دارد یک 
فرد در سن ۱۸سالگی استخدام شود؟ دانشجویانِ 
مــا همین الان هم نمی تواننــد کار پیدا کنند، حتی 
اگر کاری هم باشــد افراد بعد از فارغ التحصیلی از 
دانشگاه و در بهترین حالت در سنِ ۲۵ تا ۳۰ سالگی 
کار می کنند. وضعیتِ اشتغال انقدر خوب نیست که 
افراد هم درس بخوانند و هم کار کنند؛ این استدلال 

اصلا منطقی نیست. 
این فعال کارگری با اشــاره به صحبتهای این 
مقام مسئول در خصوص افزایش بهره وری نیروها 
در ســن بالای ۴۰ســال گفت: مگر در کشور ما از 
تجربه ی کاری و کارشناســی افراد در ســنین بالا 
اســتفاده می شــود که این ها را مبنای افزایش سن 

بازنشستگی قرار می دهند؟ 
چمنی همچنین در خصوص مقایسه ی ایران 
با برخی کشــورهای پیشــرفته برای افزایش سن 
بازنشستگی گفت: ما را نباید با کشورهای پیشرفته 
مقایســه کنند، چون نه امکانــاتِ آن ها را داریم نه 
کارگران ما شــبیه کارگران آن کشورها هستند. آیا 
حقوقی که کارگران در آنجا می گیرند و خدماتی که 

دریافت می کنند شبیه کشور ما است؟
این فعال کارگری تأکید کرد: این مقایســه از 
اساس اشتباه است؛ وقتی در زمینه ی امنیتِ شغلی، 
دستمزد کارگران، خدمات رفاهی و خدماتِ درمانی 
و… اختلافِ صد و هشــتاد درجــه ای با برخی 
کشــورها داریم چرا باید در این یک مورد، مشابه 
آن ها باشــیم؟ اینجا کارگران محتاج نان شبِ خود 
هستند و بعد از بازنشستگی هم مجبورند کار کنند. 
ضمن اینکه در همه ی کشــورهای پیشرفته چنین 
نیست و کارگران و تشکل های کارگری در مقابل 
افزایش سن بازنشستگی مقاومت می کنند. همانطور 
که گفتم بهانه هایی که برای افزایش سن بازنشستگی 

می آورند اصلا قابل اعتنا نیست. 
چرا پرداخــت بدهی ۶۰۰هزار میلیارد 

تومانی نه؟!
مدیرعامل سازمان تأمین اجتماعی شانزدهم 
دیماه از بدهــی ۶۰۰هزار میلیارد تومانی دولت به 
سازمان تامین اجتماعی خبر داد؛ پرداختِ این بدهیِ 
کلان و پایبندیِ دولت به تعهدات خود، اساسی ترین 
و مهم ترین راه برای بهبود وضعیتِ صندوق تامین 
اجتماعی اســت؛ راه حلی که قرار بود بعد از پایان 
برنامه ی ششم توســعه به طور کامل اجرایی شود 
اما حالا در آســتانه ی برنامه ی هفتم توسعه دولت 
راهِ حل دیگری برای بهبودِ اوضاع صندوق انتخاب 
کرده اســت؛ کاهش سن بازنشستگی و کاستن از 

حقوق کارگران.

عضو کمیسیون اجتماعی مجلس گفت: بارها عرض کردیم که اگر در زمان لازم و تا وقتی که فرصت هست یک چاره اندیشی اساسی 
برای مسکن جوانان نداشته باشیم، آن هایی که الان در شهرهای بزرگ و مراکز استان ها اجاره نشین هستند بعد از یک دوره زمانی به حاشیه  شهر ها خواهند رفت و 

آنجا مستقر می شوند و اگر این عمل انجام نشود قطعا در بیابان های اطراف شهرها کپرنشین خواهند شد.

سرویس سیاسی- عضو هیات 
رئیســه کمیســیون صنایع و معادن 
مجلــس خرج یک واحــد درصد از 
مالیات شرکت های مستقر در شهرک 
های صنعتی برای زیرســاخت همان 
شهرک ها و کاهش دریافت مالیات از 
واحدهــای تولیدی را دو اولویت مد 
نظر کمیسیون صنایع در لایحه بودجه 

۱۴۰۲ عنوان کرد.
روح الله ایزدخــواه در رابطــه با 
اولویت هایی که در بودجه ۱۴۰۲ در 
حوزه صنایع و معادن باید مد نظر قرار گیرد، بیان کرد: یکی از پیشــنهاداتی 
که به کمیســیون تلفیق لایحه بودجه ۱۴۰۲ ارائه کرده ایم بحث یک درصد 
مالیات اخذ شــده از واحدهای مســتقر در شهرک های صنعتی است که در 
زمان تصویب قانون مالیات بر ارزش افزوده در مجلس مصوب شــد که یک 
واحد درصد از مالیات اخذ شــده از شــرکت های مستقر در شهرک ها خرج 

زیرساخت شهرک های صنعتی شود.
اختصاص یک واحد درصد از مالیات واحدهای صنعتی برای 

توسعه زیرساخت شهرک های صنعتی
وی افزود: شورای نگهبان در آن زمان این موضوع را رد کرد و اعلام کرد 
که این موضوع از جنس بودجه اســت و باید در بودجه های ســنواتی آورده 
شــود، لذا این پیشنهاد را به کمیســیون تلفیق ارائه کردیم که در این صورت 
یک واحد درصد از مالیاتی که از شرکت های مستقر در شهرک های صنعتی 
اخذ می شود برای توسعه شهرک های صنعتی همان استان هزینه خواهد شد.
عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی در 
ادامه تصریح کرد: موضوع دیگر کاهش مالیات است که دولت نیز در لایحه 
خود آورده است و بر اساس آن باید مالیات واحدهای تولیدی را تا حد امکان 
کم کنیم. همچنین با رشــد منابع مالیاتی که از محل اخذ مالیات از فرارهای 
مالیاتی انجام می شــود، همزمان بتوانیم مالیــات های واحدهای صنعتی را 
کم کنیم تا از این طریق به تولید کمک شــود، با توجه به اینکه عوارض های 
مختلف از صادرات و واردات می گیریم واحدهای تولیدی کمتر اذیت شوند.

مالیات واحدهای خرد تولیدی صفر شود
ایزدخواه یادآور شــد: یکی دیگر از پیشــنهادها این اســت که مالیات 
واحدهای خرد را به صفر برسانیم که در کمیسیون صنایع مطرح شده است، 

اما باید دید که آیا در کمیسیون تلفیق تصویب می شود یا خیر.
وی در ادامــه گفــت: یکی دیگر از مصوبات ما در کمیســیون صنایع و 
معادن این بود که در صورت عرضه خودروها در بورس کالاها تفاوت قیمت 
فروش رفته در بورس نســبت به قیمت تمام شــده بر مبنای مصوبه شورای 
رقابت به عنوان عوارض اخذ کرده و به حســاب خزانه واریز شده تا صرف 
توســعه حمل و نقل عمومی شود که در کمیسیون صنایع تصویب شده و به 

کمیسیون تلفیق ارائه کرده ایم. 
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی در خصوص اختلاف 
نظرهــای موجود در عرضه خودرو تاکید کرد: اختلافی درون دولت در این 
رابطــه وجود دارد و معتقدم مجلس برای عرضه خودرو باید قانون بگذارد. 
تا اینجای کار حق با شــورای رقابت است، چراکه قانونی که در حال حاضر 
داریم اختیار را به شورای رقابت داده و تعیین دستورالعمل قیمت خودرو را 
به این شورا سپرده است، بنابراین شورای بورس اساس قانونگذار نیستند که 

بخواهند نظر متفاوتی ارائه دهند، لذا حق با شورای رقابت است.  
عرضه خودرو در بورس باید بر اساس قواعد باشد

عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه اگر هم قرار باشــد عرضه خودرو در بورس انجام شود باید قواعد 
و شرایطی داشته باشد، تصریح کرد: ما این شیوه عرضه فعلی را قبول نداریم، 
چراکه اساســا قاعده و ضابطه ای ندارد و رانتی که ایجاد می کند این بار به 
ســمت خودروساز است. اگر قیمت دستوری برای خریدار رانت ایجاد می 
کرد شیوه فعلی که در بورس عرضه می شد برای خودروساز رانت ایجاد می 

کرد که مبنای منطقی نداشت.
ایزدخواه در پایان گفت: طرح ما در مجلس و کمیسیون صنایع و معادن 
آماده است اما موانع، موافقین و مخالفینی دارد. کلیات این طرح در کمیسیون 
صنایع و معادن تصویب شــد و جزئیات آن باقی مانده که به دلیل اختلافاتی 

که در مجلس وجود دارد با چالش مواجه شده است.

سرویس سیاســی-وزیر اقتصاد با اشــاره به طولانی شدن تشریفات 
گمرکی، گفت: ســال آینده به میزان ایکس ری های موجود، آشکارساز های 

جدید در گمرکات سراسر کشور نصب خواهد شد.
احسان خاندوزی با بیان اینکه، در سال آینده معادل کل ایکس ری های 
موجود، آشکارساز های جدید در گمرکات سراسر کشور نصب خواهد شد، 

گفت: این اقدامات به تسریع تشریفات گمرکی منجر خواهد شد.
خاندوزی گفت: در کنار این ســرعت، دقت در اجرای تشــریفات از 
دســت نخواهد رفت تا اقدامات نظارتــی مراجع مرتبط در کوتاه ترین زمان 
انجام شــود. چه از جهت حق الزحمه هر اســکن دستگاه و چه از نظر تعداد 
باید به نحوی عمل کنیم که صرفه اقتصادی و چشم انداز بهتری برای فعالان 

این بخش داشته باشد.
او ادامه داد: بهره برداری مســئله دیگر این دســتگاه ها است که در حال 
حاضر ۲۲ مورد بوده و در گمرکات کشــور فعال اســت. باید به نحوی بهره 
برداری کنیم که یا از طریق ناظرین یا اســتفاده از هوش مصنوعی از اتصال 
تمام وقت این مجموعه در داده کاوی و اموری که برای دستگاه های نظارتی 

مهم است استفاده کنیم. 
در این مســئله مورد نیاز اســت که ســازمان اداری و استخدامی کشور 
در موضوع تامین ســرمایه انســانی و نیروی انسانی لازم مساعدت را انجام 
دهد که بتوانیم ســال ها عدم جذب نیروهای جوان و کارآمد را جبران کنیم. 
مجوعه این اقدامات باعث خواهد شد انگیزه تولیدکننده و بخش خصوصی 

کشور افزایش پیدا کند.
وزیر اقتصاد تاکید کرد، در کشــورمان، در زمینه ســاخت ایکس ری با 
کیفیت بالا ظرفیت مناسبی در حوزه بخش خصوصی و بخش دولتی )وزارت 
دفاع( وجود دارد. بر این اســاس تامین مالی سریع تر شرکت های دانش بنیان 
فعال در حوزه ایکس ری در دســتور کار است. همچنین باید ظرفیت ایجاد 

بازار برای این شرکت ها در منطقه ایجاد شود.
خاندوزی با اشاره به صف های طولانی ترخیص کالا در برخی گمرکات 
مثل آســتارا در مرز کشــور آذربایجان، گفت: طولانی شدن فرایند مربوط به 
تشریفات دو طرف است و در برخی موارد شیطنت هایی از سوی کشور مقابل 
وجود دارد. بر این اســاس مذاکراتی از طریق وزارت اقتصاد و خارجه برای 

رفع این چالش انجام شده است.
وی افزود، برای ســال بعــد اخبار بهتری در خصــوص کاهش زمان 
ترخیــص و صادرات کالا به گوش خواهد رســید. همچنین اقدامات لازم 

برای کاهش زمان ترخیص از ۵ به دو روز در دستور کار قرار گرفته است.

ایزدخواه عضو هیات رئیسه کمیسیون صنایع:

»صفر کردن مالیات واحدهای خرد 
تولیدی« از اولویت های بودجه ۱۴۰۲ باشد

وزیر اقتصاد خبرداد؛

نصب آشکارساز های جدید 
در گمرکات کشور

مختومه شد

معافیت پایگاه ها و حوزه های بسیج 

علیه زنان سلبریتی

مشکوک است

خشک شدن دریاچه ارومیه 

»مینی ژوپ« 

پیشنهاد کرباسچی 

عاملان حمله اصفهان 

»صبر مردم« 

تخم مرغ در بورس

شیر و ماست و پنیر 

اخبار ویژه ...

رئیس دانشگاه شریف در ایمیلی که خطاب به اساتید و دانشجویان ارسال 
کرده، از مختومه شدن ۷۵ درصد پرونده های انضباطی دانشجویان در وقایع پاییز 
۱۴۰۱ خبر داد؛ بنابراین، با توجه به اینکه تعداد پرونده های کمیته انضباطی حدود 
۳۰۰ پرونده اعلام شده بود، از قرار معلوم بیش از ۲۳۰ مورد آن ها مختومه خواهد 
شد و وضعیت سایر آن ها هم پس از بررسی در مراحل بعدی تعیین خواهد شد.

رحیم زارع سخنگوی کمیسیون تلفیق گفت: طبق مصوبه کمیسیون، کلیه 
رده های بسیج مستضعفین )پایگاه ها و حوزه های بسیج(، پاسگاه ها، کلانتری ها و 
موزه های دفاع مقدس از پرداخت حق انشعاب برق، گاز، آب و فاضلاب، تلفن، 
عوارض شهرداری و شمارش گرها و کلیه خدمات دولتی و عوارض معاف شدند؛ 
هزینه دادرســی شورای حل اختلاف در دعاوی مالی به معادل ۸۰ درصد هزینه 

دادرسی رسیدگی به این دعاوی در محاکم دادرسی افزایش پیدا می کند.

پیمان جبلی در واکنش به انتقادات نســبت به ســخنان ابوالقاسم طالبی در 
برنامه زنده »هفت« تصریح کرد: آنچه باید به آن توجه کرد، این است در فضایی 
که به مقدس ترین مقدسات ما در ماه های گذشته توهین شده و فتنه ای که پشت  
سر گذاشته ایم، طبیعی است که واکنش هایی صورت بگیرد که البته بعضی از این 
نظریات با ادبیات بهتری می توانست بیان شود. شاید با ادبیات مناسبی بیان نشد، 
اما واکنشی به آن رفتار ها و اظهارنظر هایی است که در این چند ماه بیان شده بود.

احمد امیرآبادی فراهانی در حاشیه جلسه علنی  مجلس درباره مسمومیت 
دانش آموزان مدارس قم گفت: مســمومیت دانش آموزان قم مشکوک است و 
همه دســتگاه های امنیتی و انتظامی و بهداشــت و درمان و مجموعه کلانتری و 
آتش نشــانی پیگیرند که مبدا این مساله را پیدا کنند. وی ادامه داد: با وجودی که 
چندین جلسه برگزار شده، هنوز نتوانستند علتی را برای اطلاع رسانی اعلام کنند 
و هنوز مبدا این موضوع مشــخص نشده است. این عضو هیات رییسه مجلس 
اضافه کرد: نظرات مختلفی بیان می شود؛ وزیر آموزش و پرورش به بنده گفت 
که موضوع درباره استمشــاق گاز آمونیاک و دیگری می گوید علت استنشــاق 
دی اکسید کربن است که از سیستم های گرمایشی مدارس است اما هنوز علت 

قطعی به ما نگفته اند. 

محمد درویش کارشــناس حوزه آب و محیط زیست گفت: سال ۱۳۷۵، 
دریاچه ۳۳ میلیارد متر مکعب آب داشت و اکنون این میزان به کمتر از یک میلیارد 
متر مکعب آب رســیده است. اکنون تقریبا می توان گفت ما به بدترین وضعیت 
رسیده ایم، زیرا سطح تراز دریاچه هرگز در سطح کنونی نبوده است، ضمن اینکه 
در فصل زمستان هستیم. طبق آنچه از شواهد امر برمی آید در فصل تابستان آینده 

احتمال خشک شدن دریاچه خیلی زیاد است.

قدیری ابیانه در رابطه با ادامه فعالیت گشت ارشاد در برخی شهر ها گفت: 
همه کشــور ها یک کنترلی دارند. حتی در کشور هایی که خیلی غربی محسوب 
می شوند اگر برهنه به خیابان بروند برخورد می شود. اگر فردا کسی دلش خواست 
برهنه شود چه؟! اگر افرادی دلشان خواست در خیابان در هم بپیچند چه دختر و 
چه پسر و در ملا عام با مینی ژوپ یا شورت رفت و آمد کردند، آیا نباید جلوی 
این کار گرفته شــود؟ چه کسی باید جلوگیری کند؟ باید گشتی داشته باشند که 

بتوانند کنترل کنند.
وی تاکید کرد: گشــت ارشاد برای افرادی که مینی ژوپ می پوشند واجب 
است. زمانی بحث روسری بود که اگر کسی روسری را از سرش بیندازد و حاضر 
نشود قوانین را رعایت کند، گشت ارشاد موظف بود این ها را جمع کند و به مرکز 

ببرد و برایشان دوره ای فرهنگی و آموزشی بگذارد. 

دبیرکل سابق حزب کارگزاران سازندگی با بیان اینکه عفو بسیاری از متهمان 
و محکومان حوادث اخیر کشور از سوی رهبر انقلاب، در جامعه آرامش و امنیت 
روانی ایجاد می کند، گفت: پس از مرحله عفو، باید به ســمت اقدامات عملی و 
اصلاح حکمرانی حرکت کرد تا ریشه اعتراضات و نارضایتی های مردم خشکانده 
شــود. غلامحسین کرباسچی، دبیرکل سابق حزب کارگزاران سازندگی و فعال 
سیاسی اصلاح طلب، درباره پیام عفو رهبر معظم انقلاب نسبت به جمع زیادی 
از متهمان و محکومان حوادث اخیر کشور گفت: عفو همیشه پیام خوب و مثبتی 
برای جامعه دارد و یک نوع آرامش و امنیت روانی در جامعه ایجاد می کند و هیچ 

کس از عفو و رأفت هیچوقت نگران نمی شود.

سخنگوی سپاه پاســداران انقلاب اسلامی با اشاره به اینکه عاملان حمله 
ناموفق در اصفهان بی شک پشیمان خواهند شد تاکید کرد که دشمن معنای مقابله 
به مثل را به خوبی خواهد فهمید. سردار رمضان شریف، سخنگوی سپاه پاسداران 
انقلاب اسلامی ایران در گفت وگو با شبکه یمنی المسیره گفت که عاملان حمله 
ناموفق به یکی از مجتمع های کارگاهی وزارت دفاع ایران در اصفهان پاسخ مناسب 
را دریافت خواهند کرد و پشیمان خواهند شد. وی تاکید کرد، دشمن پیامد های 
اقدامات خود را می داند و بی شک پاسخ مناسب را دریافت می کند که منجر به 
پشــیمانی شان خواهد شد. سخنگوی ســپاه خاطرنشان کرد که دشمن می داند 
هرگونه اقدام علیه ایران مجازات سختی به دنبال خواهد داشت و آن ها به خوبی 

معنای مقابله به مثل را خواهند فهمید.

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت : مردم از مسیر »اصلاحات« به مطالباتشان 
نرســیدند و فاصله اعتراضات، کم شــده، چون »صبر مردم« پایان یافته اســت. 
میرلوحی می گوید: اعتراضات ســال ۹۶ و ۹۸ را شــاهد بودیم که نشان داد صبر 
مردم بخاطر مشــکلات و مسائل اقتصادی خاتمه پیدا کرده و فاصله اعتراضات 
کمتر شد. با این حال، حاکمیت به جای آنکه مطالبات آنان را بشنود و برنامه ای 
بریزد، مسیر عکس را انتخاب کرده و در انتخابات های سال ۹۸ و ۱۴۰۰، نظارت 

استصوابی را دو آتشه کرد.

عشــقی، رئیس ســازمان بورس، درباره این موضوع که عرضه خودرو در 
بورس در دنیا سابقه ندارد، اظهار داشت: کالایی که در بورس های کالایی عرضه 
می شود، متناسب با شرایط خاص هر کشور است. به طور مثال در هند ادویه در 
بورس کالا عرضه می شود یا در بورس دالیان چین تخم مرغ عرضه می شود؛ در 
واقع عرضه هر کالایی در بورس در شرایط اقتصادی همان کشور معنا پیدا می کند.

وزارت جهاد کشاورزی در نامه ای به انجمن صنفی کارفرمایی تولیدکنندگان 
شیرخشک صنعتی از درج نام ایران در فهرست واردات مجاز محصولات لبنی 
به ژاپن خبر داده و تاکید کرده اســت که برنامه ریزی لازم برای حضور فعال در 

بازارهای این کشور داشته باشند.

علیرغــم تاکیداتــی که مجلس داشــت به دولــت و تعهداتی کــه دولت در 
قالــب بودجــه ۱۴۰۱ داشــت و ما قبــل آن هــم از تعهــدات دولت ها وجود 
داشــت، به این مهــم توجه نشــد. به نظرم یکــی از مهمتریــن کارهایی که 
مــا بایــد دنبــال کنیــم در بودجه ۱۴۰۲ بحث رفع مشــکل مســکن اســت.
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